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1. Het verheugt mij dat het wetsvoorstel blijkens de reacties uit het
verslag in grote lijnen op een positief onthaal kan rekenen. Graag beant–
woord ik de vragen als volgt.

Uitvoering van de motie van het lid Soutendijk c.s. (21 818 en
21 980, nr. 8)

2. De leden van de CDA-fractie gaven aan dat met dit wetsvoorstel
een eerste, niet onbelangrijke stap wordt gezet tot uitvoering van de
motie-Soutendijk c.s. (Tweede Kamer, 21 818 en 21 980, nr. 8). Zij
vroegen hoe het stond met de overige onderdelen van de motie, namelijk
de inning van de ouderbijdragen in het kader van de justitiële en
vnjwilhge jeugdhulpverlening en de verzelfstandiging. Wat betreft de
inning van de ouderbijdragen vroegen deze leden om de motie in dit
opzicht ten spoedigste uit te voeren. De leden van de PvdA-fractie
vroegen waarom nog geen samenhang was aangebracht met de inning
van de ouderbijdragen jeugdhulpverlenmg en het verhaalsrecht van
echtgenotenalimentatie.

Het ligt in het voornemen de centrale inningsorganisatie die voorlopig
onder de hoede van één raad voor de kinderbescherming komt te staan
vanuit die raad te verzelfstandigen. Daartoe zal een apart wetsvoorstel
worden voorbereid dat de verzelfstandiging van deze organisatie regelt.

De besprekingen over de aard van de verzelfstandiging zijn gaande.
Het is de bedoeling dat in de loop van 1995 deze verzelfstandiging een
feit zal zijn.

Terecht wordt ervan uitgegaan dat het onderhavige wetsvoorstel
slechts ziet op een verandering van de wijze van inning van de kinderali–
mentaties. Dat neemt niet weg dat er een duidelijk organisatorisch
verband is met de inning van de ouderbijdragen zowel in het kader van
de justitiële als in het kader van de vrijwillige hulpverlening. Het
wetsvoorstel tot wijziging van de Wet op de jeugdhüpverlening en enige
andere wetten (Tweede Kamer, vergaderjaar 1990-1991, 22 060, nrs. 1
en 2) beoogt de harmonisatie van de vaststelling en inning van de ouder–
bijdragen jeugdhulpverlening te regelen. De memorie van antwoord bij
dat wetsvoorstel, vergezeld van een nota van wijziging, valt zeer

313108F
ISSN0921 7371
Sdu Uitgeverij Plantijnstraat
's Gravenhage 1993 Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 23 038, nr. 6



binnenkort te verwachten. In dat wetsvoorstel is de mogelijkheid
geopend in artikel 41 f, eerste en tweede lid, dat de vaststelling en inning
van de ouderbijdragen wordt opgedragen aan een door de Minister van
WVC respectievelijk de Minister van Justitie aan te wijzen instantie. Het
ligt in het voornemen om, in afwachting van de verdere verzelfstan–
diging, de raad voor de kinderbescherming onder wiens hoede voorlopig
de inning van de kinderalimentatie zal plaatsvinden, ook de vaststelling
en inning van de ouderbijdragen op te dragen. In de projectorganisatie
die tot stand is gebracht om de afbouw van de financiële taken van de
raden voor de kinderbescherming te begeleiden, alsmede de opbouw van
de nieuwe inningsorganisatie en de uitvoering van de werkzaamheden
door die organisatie, wordt er vanuit gegaan dat de vaststelling en inning
van de ouderbijdragen een wezenlijk onderdeel zullen uitmaken van de
taak van de nieuwe inningsorganisatie. In de stuurgroep behorende bij
deze projectorganisatie heeft dan ook een vertegenwoordiger van het
Ministerie van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur zitting. Er wordt naar
gestreefd dat per 1 januari 1994 ook de vaststelling en inning van de
ouderbijdragen ondergebracht worden in de nieuwe inningsorganisatie
die onder de hoede van èén raad werkt.

Wat betreft het verhaalsrecht van echtgenotenalimentatie, waarnaar
de leden van de PvdA-fractie vroegen, zij opgemerkt dat de inning van
echtgenotenalimentatie nimmer tot de financiële taken van de raden voor
de kinderbescherming is gerekend. Hier geldt dat primair de voormalige
echtgenoten zelf verantwoordelijk zijn voor de betaling en, zo nodig,
executie van eventuele onderhoudsgelden. Het ligt thans niet in het
voornemen om ook de inning van echtgenotenalimentaties door de
overheid of een organisatie op afstand van de overheid ter hand te doen
nemen.

Het verband tussen inning en bijstandverlening

3. De leden van de CDA-fractie vroegen voorts naar de medebetrok–
kenheid van het Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid. De
leden van de PvdA-fractie wilden graag vernemen of al nader overleg
met de Staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid heeft
plaatsgevonden. Deze leden deden de suggestie om - naast de alimenta–
tiegerechtigde en/of alimentatieplichtige uit praktisch oogpunt de
gemeente het recht te geven om een verzoek tot inning in te dienen. De
leden van de D66-fractie vroegen in dit verband of de regering de visie
deelt dat niet standaard aan de bijstandverlening de voorwaarde wordt
verbonden dat de alimentatiegerechtigde een verzoek tot inning doet.
Naar de opvatting van deze leden moet er eerst vanuit worden gegaan
dat rechtstreekse betaling plaatsvindt, vervolgens zou van een cessie ter
incasso door de Gemeentelijke Sociale Dienst gebruik gemaakt kunnen
worden en ten slotte is er de mogelijkheid van inning via de op te zetten
inningsorganisatie.

Inderdaad kan er ontegenzeggelijk een verband bestaan tussen
enerzijds de bijstandverlening en anderzijds de betaling van kinderali–
mentatie.

In de huidige situatie wordt door de raden voor de kinderbescherming
jaarlijks een bedrag van 167 miljoen gulden geïnd, waarvan ongeveer 50
miljoen gulden wordt doorbetaald aan de Gemeentelijke Sociale
Diensten.

Zolang de kinderalimentaties van rechtswege door de raden voor de
kinderbescherming werden geïnd, is voor de inningsactiviteiten in
bijstandzaken niet betaald. Het is thans mijn bedoeling dat in de gevallen
van bijstandverlening waarin de centrale inningsorganisatie wordt
ingeschakeld een zeker deel van de geïnde bedragen niet wordt doorbe–
taald aan de GSD's maar als kosten voor de inning in rekening worden
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' De in dit plan van aanpak opgenomen
planning en fasering is na de datum van
vaststelling (17 februari 1993) bijgesteld

gebracht. Een en ander wordt bewerkstelligd door een wijziging van
artikel 240, tweede lid, van Boek 1 B.W. Op dit artikellid is immers de
doorbetaling door de raad voor de kinderbescherming aan de GSD's
gebaseerd. Vanzelfsprekend wordt bij de bepaling van dat deel rekening
gehouden met het feit dat ook de alimentatieplichtige voor de inning
kosten in rekening gebracht worden. Deze wijziging is in de bijgevoegde
nota van wijziging opgenomen. Opgemerkt zij dat zolang de omvang van
het in te houden deel niet is bepaald, het bedrag (minus de opslag die de
alimentatieplichtige betaalt) dat bestemd is voor de GSD normaal wordt
doorbetaald. Een en ander biedt ruimte om in overleg met betrokkenen
te bepalen hoeveel ter bestrijding van de kosten op de te innen bedragen
die worden doorbetaald aan de GSD's, wordt ingehouden.

Ik deel de opvatting van de leden van de fractie van D66 dat het
primair de verantwoordelijkheid van de ouders zelf is om onderling, dus
rechtstreeks, de betaling van de kinderalimentatie te regelen, ook in het
geval van bijstandverlening aan de alimentatiegerechtigde ouder.

Als de ouders er zelf niet uitkomen, kan door de GSD cessie ter
incasso worden voorgesteld als tweede stap. De derde stap kan zijn het
opleggen van de voorwaarde aan de bijstandverlening van het doen van
een verzoek tot inning. Tegen het opleggen van een dergelijke
voorwaarde kan de bijstandgerechtigde rechtsmiddelen aanwenden.
Alleen al daarom ligt het niet voor de hand dat een dergelijke
voorwaarde al te snel zal worden opgelegd In plaats van het opleggen
van een dergelijke voorwaarde zou het praktisch kunnen zijn dat de
GSD's zelf een verzoek tot inning zouden kunnen doen, waarvoor hen
dan de kosten in rekening worden gebracht. Naar ik begreep zal in de
praktijk gebruik gemaakt worden van een volmacht welke door de
alimentatiegerechtigde wordt afgegeven aan de GSD om namens hem of
haar een verzoek tot inning te doen aan de inningsorganisatie.

Financiële en personele hoofdlijnen van de nieuwe inningsorga–
nisatie en van de afbouw van huidige financiële taken van de
raden voor de kinderbescherming

4. De leden van de CDA-fractie vroegen naar de financiële en
personele hoofdlijnen van de nieuwe inningsorganisatie. Zij vroegen
daarbij te betrekken de mogelijkheden om het inningsorgaan aan te
haken bij het Centraal Justitieel Incassobureau te Leeuwarden uit een
oogpunt van efficiencywinst en het werkgelegenheidseffect voor het
Noorden van het land.

Ik voeg bij deze nota ter informatie het plan van aanpak inzake het
project financiële taken1. In het laatste hoofdstuk van dit plan van aanpak
zijn de financiële hoofdlijnen van de nieuwe organisatie geschetst. Het
betreft hier ramingen van kosten, zoals die omstreeks januari van dit jaar
werden geschat. Bijstellingen daarop zullen nog nodig zijn. De kosten
van de volledig draaiende organisatie worden begroot op ongeveer
8 miljoen. Daarbij wordt uitgegaan van een organisatie met een omvang
van ongeveer 85 fte. Deze organisatie verzorgt dan zowel de inning van
de kinderalimentaties als de vaststelling en inning van de ouderbijdragen
in het kader van de justitiële en vrijwillige jeugdhulpverlening ais de
taken die voortvloeien uit het Verdrag van New York inzake onderhouds–
verplichtingen jegens kinderen. Er is gekozen voor een centrale ligging
van de organisatie, niet omdat dat in het kader van de voornamelijk
administratieve bezigheden nodig zou zijn, maar vooral omdat de
hierboven reeds gememoreerde motie van het lid Soutendijk c.s. van
hetzelfde uitgangspunt uitgaat. Daarin is immers aangegeven dat de
verzelfstandiging met zoveel mogelijk behoud van kennis en deskun–
digheid die bij de raden voor de kinderbescherming aanwezig is, zou
moeten plaatsvinden. Daar in het westen van het land het grootste aantal
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betrokkenen op financiële afdelingen van raden voor de kinderbe–
scherming werkzaam is en verder ook medewerkers van het Ministerie
van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur die thans de vaststelling en
inning van de ouderbijdragen in het kader van de vrijwillige jeugdhulpver–
lening verrichten in deze organisatie een plaats moeten krijgen, is
gekozen voor deze centrale plaats.

De aanhaking aan het Centraal Justitieel Incassobureau (CJIB) is
onderzocht. De incasso van boetes (een eenmalige inning), die niet
doorbetaald behoeven te worden, verschilt echter zodanig van de
incasso van alimentaties en van ouderbijdragen (een inning die
gedurende bepaalde tijd telkens terugkeert), die doorbetaald moeten
worden aan de gerechtigde, dat een aanhaken niet veel voordeel uit een
oogpunt van efficiëntie zou opleveren. In het bijzonder lijkt het niet goed
mogelijk aan te sluiten bij het geautomatiseerde systeem van het CJIB.

Dat systeem van het CJIB is gericht op een verwerking van grote
aantallen boetes. Het gaat uit van andere gegevens dan die voor de
inningsorganisatie relevant zijn, terwijl ook de voor de inning te
gebruiken «instrumenten» andere zijn. Bij de inning van kinderalimen–
taties (en in de toekomst ook van ouderbljdragen, zie artikel 41 i, zevende
lid, zoals voorgesteld in wetsvoorstel 22 060) kan immers gebruik
gemaakt worden van het vereenvoudigd loonbeslag en komt executie via
de deurwaarder pas aan de orde als een loonbeslag niet tot de mogelijk–
heden behoort. Daarbij komt dat het CJIB thans een dienst van het
Ministerie van Justitie is, terwijl de inningsorganisatie waarvan hier
sprake is op termijn zoveel mogelijk wordt verzelfstandigd.

De leden van de VVD-fractie vroegen in dit verband naar de organisa–
torische, personele en financiële gevolgen voor de raden voor de kinder–
bescherming als gevolg van de voorgenomen afstoting van taken. In zijn
algemeenheid kan hierover worden opgemerkt dat reeds een aanzienlijke
uitstroom van medewerkers bij de financiële afdelingen van de raden
voor de kinderbescherming op gang is gekomen. Dat is mede een gevolg
van het feit dat, kort nadat de beslissingen met betrekking tot de
herschikking van de financiële taken waren bekend gemaakt, een
flankerend beleid tot stand is gebracht om deze medewerkers te
begeleiden en de gelegenheid te bieden een andere baan te vinden.
Daarnaast zal een deel van de medewerkers kunnen instromen in de
nieuwe organisatie. Bij de overgang van deze medewerkers wordt de
huidige rechtspositie niet aangetast. Gelet op het vorenstaande zal naar
verwachting voor slechts een deel van de medewerkers gelden dat voor
deze herplaatsingsplannen gemaakt zullen worden welke zijn gebaseerd
op het Sociaal Statuut-DGJD en het zogenoemde SBK-RO 1991 (Sociaal
Beleidskader Rijksoverheid). In dit verband verwijs ik ook naar hoofdstuk
4.3 van het bij deze nota gevoegde plan van aanpak.

De opslag en de relatie tot de kosten van de inning

5. De leden van de CDA-fractie vroegen naar een indicatie voor het
tarief dat gehanteerd zal worden bij de opslag op de periodieke betaling.
Ook de leden van de fractie van de PvdA vroegen hiernaar.

Deze leden vroegen eveneens naar het verband tussen de hoogte van
de opslag en de kostendekkendheid of eventueel het element van
«boetedoening». In dit verband vroegen deze leden eveneens naar een
schatting van het aantal inningsverzoeken en de kans dat jaarlijks het bij
algemene maatregel van bestuur vast te stellen percentage zou wijzigen.

De leden van de fractie van de VVD achtten het principieel onjuist dat
de kostenopslag wordt verbonden aan de hoogte van de te betalen
alimentatie, zodat hierin een element van draagkracht schuilt. Deze leden
waren van mening dat de kosten van de inning voor de alimentatiege–
rechtigde vastgesteld behoren te worden op de werkelijke door de
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inningsorganisatie gemaakte kosten. De leden van de GPV-fractie
vroegen hoe ten principale te verantwoorden is dat de opslag een
percentage van het alimentatiebedrag vormt. Daarmee verliest deze
vorm van inning, zo stelden zij, het karakter van echt kostenverhaal. Het
draagkrachtbeginsel wordt dan gehanteerd voor een serviceverlening
door een overheidsinstantie.

Het aantal inningsverzoeken dat door de nieuwe organisatie verwerkt
zou moeten worden, wordt geschat op ongeveer 24 000. Deze schatting
is deels ontleend aan de huidige praktijk waarin jaarlijks 67 000
verzoeken door de raden voor de kinderbescherming worden behandeld,
waarvan ongeveer de helft als «niet-problematisch» geldt, dat wil zeggen
dat via een toegezonden accept-girokaart tijdig betaald wordt aan de
raad.

Vooruitlopend op de per 1 januari 1993 ter gelegenheid van de
invoering van het nieuwe scheidingsprocesrecht in werking getreden
wijziging van artikel 408 Boek 1 B.W. is door de raden voor de kinderbe–
scherming sinds augustus 1992 een beleid gevoerd waarin ervan wordt
uitgegaan dat de ouders rechtstreeks aan elkaar betalen. Daartoe
ontvangen de ouders, nadat het bedrag van de kinderalimentatie door de
rechter is vastgesteld, een brief waarin van die rechtstreekse betaling
wordt uitgegaan

Een en ander was ondermeer nodig, gelet op de hierboven al
genoemde uitstroom van medewerkers door het flankerende personeels–
beleid. Dit heeft geresulteerd in een daling van het aantal nieuwe zaken
van 50%.

Terugval van dit percentage heeft tot nu toe niet plaatsgevonden,
waaruit met enige voorzichtigheid afgeleid kan worden dat deze daling
structureel zal zijn. Het een met het ander in verband brengend is
geschat dat de nieuwe organisatie - naast de vaststelling en inning van
de ouderbijdragen - ongeveer 24 000 zaken te verwerken zal krijgen. Er
wordt vanuit gegaan dat deze zaken in het algemeen bewerkelijk zullen
zijn. Immers, zolang er betaald wordt, is de inningsorganisatie niet in
beeld. Deze komt pas in beeld als er moeilijkheden over de betaling
bestaan. De werkelijke kosten per inning van een periodieke betaling
worden hoger geschat dan een redelijk percentage dat als opslag op de
inningskosten wordt gehanteerd. Dit hangt mede samen met het feit dat
er in verband met de inning van kinderalimentaties werkzaamheden
worden verwacht, waarvoor geen opslag in rekening kan worden
gebracht. Zo wordt verwacht dat het regelmatig zal voorkomen dat er na
aanmaning door de inningsorganisatie alsnog betaald wordt. De
werkzaamheden voorafgaande aan de aanmaning (bij voorbeeld het
uitzoeken van het adres van de alimentatieplichtige) komen dan voor
rekening van de organisatie, omdat het niet tot een invordering met
opslag van kosten komt.

Bij het percentage is gedacht aan ongeveer 10%. Deze 10% wordt
deels beschouwd als een «boete» in verband met de niet tijdige of
volledige nakoming van de verplichtingen. De opslag dient ook een
aansporing te vormen om zoveel mogelijk weer zelf te gaan betalen.
Uiteraard speelt het criterium van kostendekking wel een belangnjke rol.
Het meest voorkomende bedrag aan kinderalimentatie dat wordt vastge–
steld is f 250 per maand. Dit bedrag wordt vastgesteld mede in het licht
van de forfaitaire belastingaftrek voor de onderhoudskosten van
kinderen. Het fiscale voordeel dat door deze aftrek ontstaat, wordt in het
algemeen aan de kinderen toegerekend. In dergelijke gevallen zou
mcandelijks f 25 extra worden betaald als de inning via de inningsorgani–
satie loopt.

Bij de gedachtenvorming over de hoogte van dit percentage is, naast
kostendekking, er vanuit gegaan dat een goed evenwicht moet worden

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 23038, nr. 6



gevonden tussen enerzijds een niet te geringe opslag, omdat een te
geringe opslag geen aansporing zou vormen om zoveel mogelijk weer
zelf te gaan betalen en anderzijds een niet zo hoge opslag dat de alimen–
tatieplichtige daardoor zodanig in de problemen zou komen dat hij of zij
pogingen onderneemt om zich zoveel mogelijk te onttrekken aan een
inning die via het orgaan loopt. Daarbij is mede in ogenschouw genomen
dat de vaststelling door de rechter van het bedrag aan kinderalimentatie
een groot deel van de zogenoemde draagkrachtruimte van de alimenta–
tieplichtige soupeert. Bij nadere beschouwing van de opslag is gebleken
dat het verstandig zou zijn om in ieder geval uit te gaan van een vast
minimum van bij voorbeeld f 25 per periodieke betaling. Een van de
overwegingen daarvoor zijn de kosten verbonden aan de inning geweest.

In verband daarmee wordt voorgesteld de tekst van artikel 408, derde
lid, zodanig te wijzigen dat de opslag volgens bij algemene maatregel
van bestuur vast te stellen regels plaatsvindt. Bij nota van wijziging is dit
voorgesteld.

De vaststelling van het minimumbedrag heeft tot gevolg dat niet meer
volledig wordt uitgegaan van de draagkracht in verband met de opslag.

Gelet op de kosten verbonden aan de inning, ook van kleinere
bedragen, acht ik dit gerechtvaardigd. Overigens wil ik vasthouden aan
het uitgangspunt dat de opslag meeloopt met de hoogte van de kinder–
alimentatie op grond van de afwegingen zoals ik die hierboven heb
weergegeven.

De voorwaarden verbonden aan het doen van een innings–
verzoek

6. De leden van de CDA-fractie hadden aarzeling bij het accepteren
van het criterium dat de inning slechts geschiedt op verzoek van de
alimentatieplichtige, indien binnen een jaar voorafgaande aan het
verzoek de alimentatieplichtige tekort is geschoten in drie periodieke
betalingen. Het behoud van de bufferfunctie van de raad, ook bij
voorbeeld in de gevallen dat een vrouw in een «blijf van mijn lijf huis» zit,
en dus de mogelijkheid dat inning via de raad moet kunnen lopen, omdat
partijen elkaars adres niet mogen kennen, vormt de achtergrond van
deze aarzeling. De leden van de PvdA-fractie merkten ten aanzien van
het gebruikte criterium op dat dit een premie zou kunnen zijn op het op
gezette tijden niet betalen van de kinderalimentatie. Immers als twee
termijnen meer dan zes maanden voor het tijdstip van inningsverzoek
niet zijn betaald, komt deze achterstand ten laste van de gerechtigde zelf
dan wel de bijstand. De leden van de GPV-fractie wezen erop dat
ingevolge artikel 408, tweede lid, de onderhoudsplichtige tegen diens zin
gedwongen kan worden tot een wijze van betaling die extra innings–
kosten met zich brengt die ook nog eens relatief hoog kunnen zijn als het
alimentatiebedrag hoog is. Zij vroegen of zo niet te gemakkelijk aan
kwaadwillenden de mogelijkheid wordt geboden het leven van de onder–
houdsplichtige in financiële zin zuur te maken.

De betaling van kosten in verband met inning wordt gerechtvaardigd
door het feit dat de alimentatieplichtige is tekortgeschoten in de
nakoming van zijn verplichtingen. Het tekortschieten brengt met zich
mee dat de alimentatiegerechtigde zich kan wenden tot de inningsorga–
nisatie die de inning «overneemt» en daarvoor kosten in rekening brengt.
Enerzijds moet de inningsorganisatie voldoende openstaan voor de
problemen die alimentatiegerechtigden kunnen ondervinden bij de inning
van kinderalimentaties, anderzijds moet het ook weer niet zo zijn dat
kwaadwillenden de mogelijkheid van inning met kostenopslag gaan
gebruiken als nieuw middel in de voortdurende echtscheidingsstrijd,
zoals de leden van de GPV-fractie terecht opmerkten. Daarbij komt dat
het te gebruiken criterium dat de drempel vormt voor het doen van een
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verzoek niet zodanig moet zijn dat dit aanleiding kan geven tot misbruik
van de zijde van de alimentatieplichtige, zoals de leden van de
PvdA-fractie opmerkten.

Het thans geformuleerde criterium kan aanleiding geven tot misbruik.
Een alimentatieplichtige wordt immers nimmer geconfronteerd met

inning via de inningsorganisatie en dus ook niet met de opslag van
kosten, indien hij of zij jaarlijks twee alimentatietermijnen niet betaalt. De
leden van de PvdA-fractie signaleerden dit terecht. In verband daarmee
stel ik bij nota van wijziging voor dat de drempel wordt verlaagd tot het
tekortschieten in één periodieke betaling binnen een half jaar vooraf–
gaande aan het verzoek. De termijn van een half jaar sluit aan bij de
termijn van invordering van achterstallige betalingen. Deze wijziging van
de drempel zal met zich meebrengen dat het geschatte aantal zaken dat
via de inningsorganisatie loopt (24000), enigszins zal toenemen.

Ik acht het gerechtvaardigd dat de alimentatieplichtige enkel dan met
een kostenopslag wordt geconfronteerd als hij of zij dat aan zichzelf te
wijten heeft door tekort te schieten in de verplichting tot betaling. In de
gevallen waarop de leden van de CDA-fractie wijzen (namelijk dat het
adres van de alimentatiegerechtigde onbekend zou moeten blijven), maar
waarin de alimentatieplichtige niet tekort schiet in zijn betalingsver–
plichtmg, moet naar andere oplossingen worden gezocht. Die zijn er ook.
Als postadres van de alimentatiegerechtigde kan in een dergelijk geval
bij voorbeeld dienen een adres van een familielid of van vrienden, terwijl
in dergelijke gevallen ook een postbusnummer uitkomst kan bieden

De leden van de VVD-fractie vroegen in dit verband wat de conse–
quenties zijn in het licht van artikel 408, vierde lid, indien blijkt dat de
onderhoudsplichtige niet is tekort geschoten in zijn verplichtingen tot
betaling van alimentatie. Artikel 408, vijfde lid, schrijft voor dat de
alimentatieplichtige in kennis wordt gesteld van het voornemen om tot
inning met kostenopslag over te gaan met de reden daarvoor. Indien uit
de reactie van de alimentatieplichtige blijkt dat deze reeds betaald heeft,
wordt niet tot invordering overgegaan. Aan de voorwaarden voor het
verzoek is dan immers niet voldaan.

Beëindiging van de advisering door de raden voor de kinderbe–
scherming in alimentatiezaken; wetsvoorstel forfaitaire
vaststelling kinderalimentaties

7. De leden van de PvdA-fractie wilden weten op welke termijn het
wetsvoorstel inzake de stroomlijning van de procedure tot vaststelling
van kinderalimentatie en de invoering van de forfaitaire vaststelling
tegemoet kan worden gezien. Hierover zij het volgende opgemerkt. Op
initiatief van de werkgroep alimentatienormen van de Nederlandse
Vereniging voor Rechtspraak (NVvR) is een werkgroep tot stand gebracht
die de mogelijkheden van een forfaitaire vaststelling van kinderalimen–
taties heeft onderzocht vanuit de optiek «Wat kosten kinderen nu
eigenlijk?». In deze werkgroep hadden behalve de NVvR, de Vereniging
van secretarissen van raden voor de kinderbescherming (VVS), Divosa en
vertegenwoordigers van het Nibud zitting. Het rapport van deze
werkgroep is mij eind februari van dit jaar aangeboden. Uit het rapport
mag worden afgeleid dat forfaitaire vaststelling van kinderalimentaties
tot de mogelijkheden behoort, maar met een aantal beperkingen. Zo
wordt aangegeven dat in ieder geval een hardheidsclaus"le in een
regeling tot forfaitaire vaststelling van kinderalimentaties niet mag
ontbreken. De beperkingen die in het rapport zijn aangegeven, zijn verder
van zodanige aard dat het voor de hand ligt dat de rechter vooralsnog
blijft beslissen over de vaststelling van de kinderalimentatie. Gelet op de
vele vragen die, naar is gebleken in het bijzonder bij de NVvR nog leven
over de forfaitaire vaststelling, acht ik het verstandig eerst over deze
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regeling met deze vereniging overleg te voeren. Daarbij zal vanzelf–
sprekend het rapport dat is uitgebracht door de bovengenoemde
werkgroep een belangrijke rol spelen. In dit licht kan ik nog niet precies
aangeven wanneer het genoemde wetsvoorstel tegemoet kan worden
gezien.

De leden van de D66-fractie vroegen of de beëindiging van de
advisering door de raden voor de kinderbescherming niet beter zou
passen in het wetsvoorstel tot forfaitaire vaststelling van kinderalimen–
taties. Als uitgangspunt was inderdaad ervoor gekozen de beëindiging
van de advisering door de raden voor de kinderbescherming op te nemen
in het wetsvoorstel met betrekking tot de forfaitaire vaststelling. Nu de
forfaitaire vaststelling meer voeten in de aarde blijkt te hebben, zoals
hierboven aangegeven, heeft ontkoppeling plaatsgevonden.

De leden van de GPV-fractie vroegen in verband met de afstoting van
de adviserende taak van de raden - die in de praktijk vaak leek op een
recherchefunctie van de raden - hoe groot het risico is dat in de praktijk
lagere alimentaties worden vastgesteld dan gerechtvaardigd zou zijn. De
afstoting van de adviserende taak van de raden heeft praktisch in de loop
van 1992 reeds zijn beslag gekregen. Sindsdien hebben mij geen
signalen bereikt van problemen met de verschaffing van gegevens door
partijen aangaande hun inkomenspositie. Bedacht moet daarbij worden
dat de recherchefunctie van de raden vooral betrekking had op gevallen
waarin de toekomstige alimentatieplichtige een eigen bedrijf of een vrij
beroep uitoefent, aangezien in die gevallen geen loonstrookjes
voorhanden zijn waarop kan worden afgegaan. Naar schatting betreft dit
10tot 12% van de kinderalimentatiezaken. In de praktijk kan hier de
advocaat van betrokkene een belangrijke rol spelen, terwijl de rechter bij
het ontbreken van voldoende gegevens, nadat voldoende gelegenheid is
geboden om deze te verschaffen, kan overwegen het gevraagde bedrag
toe te wijzen. In dat geval is immers onvoldoende weerlegd dat het
gevraagde bedrag niet betaald zou kunnen worden.

Overige vragen

8. De leden van de PvdA-fractie vroegen een reactie op de uitspraak
van de Rechtbank Rotterdam, waarin opschorting van betaling door de
alimentatieplichtige man werd toegestaan zolang zijn ex-vrouw de
omgangsregeling dwarsboomde.

Het komt in uitzonderlijke situaties wel eens voor dat als sanctie ter
effectuering van een omgangsregeling de betaling van kinderalimentatie
(een dwangmiddel) wordt gebruikt. Het betreft hier een zeer moeilijke
afweging. In dit geval was het volstrekt duidelijk dat het niet van de
grond komen van de omgangsregeling te wijten was aan de houding van
de verzorgende ouder die over de hoofden van kinderen heen op deze
wijze de echtscheidingsstrijd uitvocht. De kinderen worden daarvan de
dupe: zij hebben geen contact met de andere ouder die zij door de
scheiding moeten missen.

De toe te passen dwangmiddelen om een patstelling te doorbreken,
zijn zeer beperkt. Meestal kan een dwangsom niet worden verhaald
omdat de inkomsten van de verzorgende ouder gering zijn, komt
lijfsdwang niet in aanmerking, omdat de kinderen dan verzorging moeten
ontberen, is op zichzelf een ondertoezichtstelling niet mogelijk, daar de
kinderen niet met zedelijke of lichamelijke ondergang worden bedreigd
en zou een voogdijwijziging het doel voorbijschieten. Een maatregel als
getroffen kan in uitzonderlijke situaties een patstelling doorbreken.
Daarbij geldt ook hier dat uiteindelijk de kinderen het slechtste af zijn. Zij
ontberen immers de door de niet-verzorgende ouder te betalen bijdrage
in hun onderhoudskosten.

9. De leden van de PvdA-fractie vroegen voorts een reactie op hun
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stelling dat een eigen recht op alimentatie voor minderjarigen die op
eigen benen staan wenselijk zou kunnen zijn, bij voorbeeld voor kinderen
vanaf zestien jaar.

Thans hebben kinderen een eigen recht op alimentatie vanaf de leeftijd
van achttien jaar. Ouders hebben ten aanzien van hun kinderen immers
een onderhoudsplicht tot de leeftijd van eenentwintig jaren. Kinderen
gaan vanaf de leeftijd van achttien jaren meestal uit huis: de middelbare
school is afgerond en vaak vangt een vervolgstudie aan. Een eigen recht
op alimentatie vanaf de leeftijd van zestien jaar acht ik op dit moment
nodig noch gewenst. In het algemeen wonen kinderen op die leeftijd nog
thuis (ook al gaan ze hun eigen weg) en draagt de verzorgende ouder de
kosten van verzorging. Het is dan terecht dat deze als ouder-voogd de
onderhoudsbijdrage ontvangt en dat deze niet eerst van de minderjarige
de bijdrage die laatstgenoemde zelf zou ontvangen, zou moeten vragen,
met alle problemen van dien.

10. Het lid van de RPF-fractie wees op artikel 27 van het Verdrag voor
de rechten van het kind (Trb. 1990, 170), en in het bijzonder op artikel
27, vierde lid, van dat Verdrag, waarin is bepaald dat de staten als
verdragspartijen alle passende maatregelen dienen te nemen om het
verhaal te waarborgen van uitkeringen tot onderhoud van het kind. In dit
licht vroeg dit lid in hoeverre de voorgestelde regeling de minderjarige
beschermt tegen het niet-behoorlijk nakomen van onderhoudsverplich–
tingen en in hoeverre de voorstellen zijn gedaan in het kader van
efficiency-maatregelen door de overheid.

De wijze waarop uitvoering wordt gegeven aan artikel 27, vierde lid,
van het Verdrag voor de rechten van het kind, is overgelaten aan de
verdragspartijen zelf. Het waarborgen van het verhaal van uitkeringen tot
onderhoud van het kind kan daarom bij voorbeeld de «gedaante»
aannemen van enerzijds het verplicht verhaal van bijstand en anderzijds
een eenvoudige mogelijkheid tot executie van een rechterlijke beslissing.
In Nederland wordt aan de zorg voor het onderhoud van het kind, als een
ouder daarin tekort schiet, ondermeer inhoud gegeven in de voorge–
stelde regeling door middel van de inning van kinderalimentaties door
een inningsorganisatie. Ik ben van oordeel dat Nederland daarmee aan
de eisen die het verdrag in dit opzicht stelt, voldoet. Daaraan doet geen
afbreuk dat elementen van efficiency-verbetering ertoe hebben geleid
dat de wijze waarop de inning gestalte krijgt, tot een andere benadering
hebben geleid.

11. In verband met de vragen van het lid van de RPF-fractie in het
kader van de kerntaken-discussie zij het volgende opgemerkt. Inning van
kinderalimentaties, zo heb ik naar voren gebracht, is geen kerntaak, maar
wordt wel gerekend tot de zorg van de overheid. Dat betekent dat
weliswaar de financiële taken van de raden worden afgestoten, maar dat
de overheid de taak als zodanig niet heeft beëindigd. Over wat in het
algemeen wel en wat niet tot de kerntaken van de raden voor de kinder–
bescherming moet worden gerekend, wil ik graag verwijzen naar de
discussies in het kader van de vernieuwing van de jeugdbescherming
(brief van 2 maart 1993 aan de Tweede Kamer der Staten-Generaal). Er
wordt door een efficiëntere aanpak ook bezuinigd. Ik ga ervan uit dat de
taakstellingen in dat opzicht gehaald zullen worden. Omdat de inning op
een wezenlijk ander manier zal plaatsvinden, betreft dit niet slechts het
behalen van schaalvoordelen door middel van concentratie.

12. Het lid van de RPF-fractie wees orts op de te verwachten
sociale problemen in het bijzonder omdat in de praktijk een verband
wordt gelegd tussen alimentatiebetaling en omgang. In het bijzonder
wees dit lid erop dat, nu de raden geen zicht meer hebben op de alimen–
tatiebetaling en daarin niet meer regulerend kunnen optreden, de
problemen met de omgang kunnen toenemen. Dit zou kunnen leiden tot
een toename van het aantal procedures inzake de omgang bij de rechter.
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Dit lid merkte verder op dat een ontkoppeling van alimentatie-inning en
kinderbescherming ook verhelderend kan werken.

Ik zou mij bij die laatste opmerking willen aansluiten. Doordat de
inning van kinderalimentaties en omgangszaken bij dezelfde instantie zijn
ondergebracht, wordt snel een verband tussen het een en het ander
gelegd.

De door mij voorgestelde wijziging van de voorwaarde voor het doen
van een verzoek tot inning (slechts ten aanzien van één periodieke
betaling is er tekort geschoten) kan er toe bijdragen dat inningspro–
blemen in de praktijk niet de omgang problematischer doen verlopen.
Zodra er problemen ontstaan over de alimentatie kan immers het
inningsorgaan worden ingeschakeld en is het niet nodig de omgang te
belemmeren.

Omgekeerd weet de alimentatieplichtige ouder gauw genoeg dat een
opschorting van alimentatiebetalingen, omdat de omgang niet goed
loopt, ertoe kan leiden dat de inning overgenomen wordt. Dat brengt
mee dat extra kosten worden gemaakt in verband met de kostenopslag.
Gelet op het vorenstaande behoeft de situatie in de toekomst niet te
veranderen ten opzichte van de thans geldende, waarin in de praktijk de
echtscheidingsstrijd met zowel het alimentatiewapen als het omgangs–
wapen wordt voortgezet. Ik geef echter toe dat het hier gaat om moeilijk
te voorspellen effecten.

13. Het lid van de RPF-fractie vroeg om een reactie op de overweging
om de belastingdienst de kinderalimentatie te doen innen of de
werkgever de alimentatie te doen inhouden op het loon, voor zover van
loonbetaling sprake is. In andere gevallen zou dan weer rechtstreeks aan
de belastingdienst moeten worden betaald.

Voorop stel ik dat het hier gaat om een burgerrechtelijke verplichting
tot betaling van alimentatie, waarvan de omvang meestal door de rechter
is vastgesteld. Het is primair de verantwoordelijkheid van de ouders zelf
om voor de betaling zorg te dragen. De overheid of een verzelfstandigde
inningsorganisatie springen in als betrokkenen zelf er niet meer
uitkomen. In dit licht past niet een gedachte om deze verantwoorde–
lijkheid geheel over te laten nemen door de overheid, waarbij de alimen–
tatiebetaling een vorm van belastmgbetaling zou worden, hetzij in de
vorm van een voorheffing (zoals de loonbelasting), hetzij op de wijze als
bij de inkomstenbelasting.

Indien met de overweging van het lid van de RPF-fractie slechts
bedoeld is dat de belastingdienst de door de rechter vastgestelde
alimentatie zou innen en zou doorbetalen, zoals ook wordt verwacht van
de toekomstige inningsorganisatie, zie ik niet veel voordeel van een
combinatie van de werkzaamheden van de inningsorganisatie en die van
de invordering der rijksbelastingen.

14. Ten slotte vroeg het lid van de RPF-fractie of het inningsorgaan op
den duur ook de alimentaties gaat vaststellen. Zou dat het geval zijn, dan
zal, zoals de leden van de RPF-fractie terecht opmerkten titel 17 van
Boek 1 B.W. wijziging behoeven. Eveneens merkten deze leden terecht
op dat administratieve vaststelling van kinderalimentaties er niet toe zal
leiden dat de rechter geheel wordt uitgeschakeld. Van de beslissing van
het orgaan zal in het algemeen beroep open staan op de rechter.

Noodzakelijke voorwaarde voor het opdragen van de vaststelling van
kinderalimentaties aan een administratief orgaan zal zijn de totstand–
koming van een zeer strak forfaitair systeem voor de vaststelling van die
kinderalimentaties. Zoals hierboven al is aangegeven, zijn wij nog in
overleg over een minder verstrekkend forfaitair systeem.
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Van de gelegenheid is gebruik gemaakt om bij nota van wijziging nog
enige technische wijzigingen in het wetsvoorstel aan te brengen. Deze
zijn bij de nota van wijziging zelf toegelicht.

De Staatssecretaris van Justitie,
A. Kosto
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